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MÄRJAMAA VALLAVOLIKOGU 

 

Kultuurikomisjoni koosoleku  

protokoll  
 
Märjamaa                                                                                                        01. juuni 2012. a nr 20 

 

Algus kell  15.15 lõpp kell 17.15 

 

Koosolekut juhatas: komisjoni esimees Teet Tomson 

Protokollis: volikogu sekretär Janika Liländer 

 

Koosolekust võtsid osa komisjoni liikmed: Ave Kusmin,  Darja Lehtsalu, Kaare Tammaru, Kalle Teekivi, 

Teet Tomson, Tõnu Mesila, Venno Kornak. 

Puudusid: - 

Kutsutud: vallavalitsuse liige Margus Jehe.  

 

Kinnitati alljärgnev PÄEVAKORD: 

1. Kultuurielu korraldusest Märjamaa vallas 

 

 

Päevakorrapunkt 1  

Kultuurielu korraldusest Märjamaa vallas 

 

K. Teekivi soovis teada, kas arutelu piirdub vaid sihtasutusega Loodna Vabaajakeskuse või räägitakse 

üldisest kultuurielu korraldusest. 

T. Tomson tegi ettepaneku esmalt rääkida M. Jehel oma nägemusest, seejärel rääkida sihtasutusest ning 

selle jätkamise mõtekusest või mittemõtekusest ning lõpuks valla kultuurikorralduse ühtlustamise 

võimalustest ja vajadustest. 

 

M. Jehe rääkis, et teema oli vallavalitsusel arutamisel seoses sihtasutuse nõukogu volituste lõppemise 

tähtaja lähenemisega. Tõstatati küsimus, et kas sihtasutusel on sellisel kujul mõtet. Mõttekuses on 

kaheldud muidugi ka varem, kuid seoses uue toetuste jagamise korraga muutub SA üha mõttetumaks. Kui 

varasematel aastatel on SA ka mujalt raha taotlenud, siis viimane aasta on jaotatud vaid valla eelarvest 

saadut.   

T. Mesila lisas, et valitsuses läks arutelu laiemaks ning toetati kultuurikomisjoni mõtet teha arengupäev. 

T. Mesila avaldas arvamust, et praegu on selleks just paras aeg.  

 

T. Tomson: Täna võiks paika panna selle, millises koosseisus ja kui suur oleks arengupäeva ettevalmistav 

töörühm.  

T. Tomson märkis, et iga pakutud variant kutsub praktikute poolt esile mitmeid  küsimusi ja kindlasti ka 

olemasoleva süsteemi muutmise korral ka vastuseisu. 

 

Toimus vestlusring. Mõtteid toimunud arutelult: 

*Ümberkorralduste eesmärgiks võiks olla kultuurile eraldatava raha mõistlikum kasutamine, et rohkem 

raha jääks sisulise kultuuritöö jaoks. (K. Teekivi) 

* Piirkondi ei tohiks vastandada. Kui me räägime mingisugusest kultuurireformist, siis tuleb vaadata 

asjad üle kogu vallas. (K. Teekivi) 

* Sihtasutus Loodna Vabaajakeskus ei ole võrreldav tavapärase  MTÜ-ga. SA on loodud volikogu poolt 

valla ülesannete täitmiseks Loodna piirkonnas ning selleks on valla eelarvest talle raha eraldatud. Seda 

nii, nagu teistele piirkondadele antakse raha rahvamajadele. Praegusesse mittetulundusliku tegevuse 
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toetamise korda on sisse programmeeritud konfliktid (taotluste esitamises, nende läbivaatamises, 

rahastamises üldiselt).  (K. Tammaru) 

* Võtmeküsimus on, kas tahame muutusi või ei taha. Kui me lepime kokku, et me ei taha mitte mingeid 

muutusi, et olemasolev rahvamajade võrgustik peab säilima, siis mina isiklikult selle teema juurde enam 

tagasi ei tule. (K. Teekivi) 

 

* Loodna piirkonna osas tuleb lahendus leida. Nõukogu liikmete volitused on tänaseks lõppenud. (K. 

Tammaru) 

 

* Kultuuri tegemine sellisel kujul nagu 20 aastat tagasi, saab edasi minna küll, kuid selleks peab inimesi 

olema, aga kui meil inimesi enam kohapeal ei ole, siis see on hoopis teine teema. (T. Tomson) 

* Me ei saa öelda, et meil ei oleks praegu inimesi, kes käivad rahvamajades ja kes käivad seal oma vaba 

aega veetmas. Sihtasutuse all tegutseb näiteks kuus taidluskollektiivi. On muidugi ka neid, kes osalevad 

mitmes ringis. /…/. Eestvedajate peale tuleb mõelda, et neid ikka oleks. (K. Tammaru) 

 

*Rahvakultuuri traditsioonide, rahvatants, laul, see on küll taidluse tasemel, kuid see on siiski meie 

kultuuri vaimupärandi hoidmine. Ega seda ei saa ka ära lammutada, et midagi uut asemele teha. (K. 

Tammaru) 

* Märjamaa vald toetab noortekeskusi üle keskmise tugevalt. Ja ei saa öelda, et meie sihtasutuse toetus-

rahasid (ehk siis valla raha) saavad kasutada enamasti pensionärid. Meil on ainult üks 8-liikmeline 

pensionäride ansambel Hõbelõng, teistes taidluskollektiivides osalevad ju nooremad inimesed ja line- 

tantsu osas oli meil pikka aega isegi tunnid lastele eraldi.  (K. Tammaru) 

 

* Minu meelest ei ole selles küsimust, et kas hakkame muutma või mitte - sellepärast me asjaga 

tegelemegi, et tahame muuta. Küsimus on, kuidas seda teha?  Kas teeme enne asjad selgeks sihtasutusega 

või teeme kõik korraga selgeks? Seepärast olekski väga mõttekas teha arengupäev ja siis vaielda need 

asjad selgeks. Siis saame edasi minna Märjamaa rahvamaja põhimäärusega, saame edasi minna 

sihtasutusega, saame edasi minna toetuste korraga jne. (T. Mesila) 

* Tundub, et meie arengupäevale on vaja kõrvaltvaataja pilku, s.t konsultanti väljapoolt valda. Märjamaa 

valda on väga raske kellegi teisega võrrelda – vald on hästi suur ja peale selle ka suhteliselt vaene. Me ei 

saa niisama lihtsalt  kellegi parimat praktikat üle võtta. (T. Tomson) 

 

* Tuleb prioriteedid paika panna, et kellega seal kohapeal tegeletakse. Kõige tähtsam sihtgrupp on lapsed 

ja seejärel pensionärid. Vahepealsed saavad ise hakkama, leiavad ise oma väljundid. (K. Teekivi) 

* Ideaalis võiks nii olla, et tuleb grupp inimesi vallavalitsusse ja ütleb, et meie tahame selle ja selle asjaga 

tegeleda ning me sooviks abi. Olgu see siis juhendaja palkamisel või ruumide leidmisel.  (M. Jehe) 

 

* Paljud toimivad asjad, näiteks naisseltsid, kangakudumised, jalgrattasõidud, toimivad ilma palgaliste 

inimesteta. Kui on sihtgrupp olemas, siis asi toimib. Vägisi ei ole vaja „asju välja imeda“. (K. Teekivi) 

 

*Kultuurielu korraldamine MTÜ-de baasil  on problemaatiline – palju sõltub eestvedajatest. Nad väsivad 

ära. Eks sama on ka valla asutustes, et väsitakse. Võiks olla segasüsteem – nii MTÜ-d kui valla 

asutustena rahvamajad. Sellel puhul on küll oht, et hakatakse rahastamisel üht teisele eelistama – näiteks 

MTÜ-d valla asutusele. Meil seni õnneks seda olnud ei ole. (T. Mesila) 

 

*Rahvamaja toimimiseks on oluline, et ringid tegutseksid, eelarves oleks ette nähtud mingid  

majanduskulud ja see, et keegi uksed avaks. (K. Teekivi) 

* Kultuuritöö korraldaja/rahvamaja juhataja ülesanne peaks olema otsida ka ringijuhte. (K. Tammaru) 

*Külades on ka vabatahtlikku ressurssi, kes on nõus tasuta teisi juhendama. (A. Kusmin) 

 

*Eelnevalt võiks uurida kohaliku rahvamaja juhataja nägemust - kuidas tema näeb kohalikku kultuurielu 

tulevikuperspektiivis, millised on tema mõtted ja ideed. (A. Kusmin) 

 

*Unistustele seab piirid eelarve. (M. Jehe) 

 

*Kui on tugev rahvamaja, siis MTÜ-d sinna kõrvale ei teki. (D. Lehtsalu) 

 

*Sihtasutus ise saab projekte vähe kirjutada, kuid SA saab korraldada, et tema piirkonnas tegutsevad 

kollektiivid, MTÜ-d kirjutaks projekte. (K. Tammaru) 
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*Arengupäevaks peaks olema ettevalmistatud see, kuidas (kultuurivaldkonna) rahad valla eri piirkondade 

vahel jaotuvad, kui palju ühes või teises kandis kollektiive tegutseb, palju on neis osalejaid, palju kulub 

ühe või teise piirkonna rahast hetkel mingisuguse hoone ülalpidamise peale, kui palju reaalsele 

tegevusele. Selline üksikasjalik n ö  raha jagamise pilt peaks eelnevalt olema selgeks tehtud.  (T. Tomson) 

 

 

Probleemid, mis vajavad lahendamist: 

- Loodna piirkonna kultuurielu korraldus – kas jätkata seal SA tegevusega või leida muu lahendus;  

- SA Loodna Vabaajakeskus nõukogu volituste tähtaeg on lõppenud (lahendus – vallavalitsus 

määrab 05.06 istungil uue nõukogu); 

- kultuurivaldkonna raha kulub üha enam struktuuri ülalpidamisele ja sisulise töö jaoks jääb raha 

vähemaks; 

- mittetulundusliku tegevuse toetamise kord ei arvesta sihtasutuse tegutsemise põhimõtetega. 

 

* Täna saame arenguid ehk veel suunata, kuid mõne aasta pärast pole meil enam mingeid valikuid. 

Mingites kohtades lihtsalt ei ole enam võimalik pidada kultuuritöötajat.  (K. Teekivi) 

 

*Kas me mitte liigselt ei seosta kultuuritegevust olemasolevate majadega? (M. Jehe) 

 

*Töögrupp peaks enne arengupäeva juba mingid variandid välja töötama (V. Kornak). 

*Otsused peavad tulema enne augusti kuud. (K. Tammaru) 

*Minu meelest peaks olema esitatud ka valla(valitsuse) poolne kontseptsioon. (A. Kusmin) 

 

Otsustati: T. Mesila kaardistab olemasoleva olukorra. 08. juunil kell 13.00 koguneb töögrupp, kes vaatab 

üle T. Mesila koondatud andmed ja otsustab, kas ja kui, siis millisel kujul arengupäev korraldada.  

Töögrupis osalevad T. Mesila, K. Teekivi, T. Tomson, A. Kusmin, M. Jehe ning ettepanek osalemiseks 

teha T. Matsalule.  

 

 

 

 

Teet Tomson                                                                             Janika Liländer 

Koosoleku juhataja                                                                    Protokollija 

 

 

 


